
�lo.g \7 iore l  Pen i şoară Stegaru : 
"Nu mă sperie mileniul trei!" 

Născut la Duda-Epureni, judeful Vaslui, într-o zi de 5 iulie, cu 65 de ani în urmă, scenograful Viorel 
Penişoară Stegaru a slujit aproape patru decenii scena Nafionalului craiovean, unde, recent, a realizat 
decorurile la O noapte furtunoasă . În tot acest timp a semnat scenografia a peste 120 de spectacole, în 
teatre din Craiova, Bucureşti, Iaşi, Cluj, Braşov, Târgu-Mureş, Bacău, Galafi, Reşifa, Chişinău ş.a. În para
lel s-a afirmat ca pictor de certă personalitate, remarcat de critici în cadrul unor expozifii personale şi de 
grup, atât din Jară, cât şi din străinătate, precum cele de la Praga şi Novi Sad (scenografie), Anvers, Dijon 
şi Voisin-les-Bretonneux (pictură). A fost distins cu şapte premii nafionale şi a primit două premii colective 
la Trienalele de scenografie de la Novi Sad (1978 şi 1984). 
Îţi mai aduci aminte care au fost impre
siile cele mai puternice, în clipa când 
ai "aterizat• la Craiova? 
În facultate m i-a mers foarte bine. 
Pr imul  spectacol l-am făcut la 
Casandra, pe un text de Ostrovski , cu 
Stela Popescu, Papa iani ,  Marcel 
Hârjoghe, Brânduşa Zaiţa-Silvestru şi 
Rodica Popescu Bitănescu . Mai târziu, 
la un alt spectacol - Hamlet, în regia 
lui Laurenţiu Azimioară -, îmi amintesc 
că Beate Fredanov nu înceta să ne 
recomande celorlalti oameni de teatru : 
"Duceţi-vă să vedeţi un Hamlet făcut de 
Penişoară şi Azi mioară" .  La absolvire, 
mă aşteptam, dată fiind poziţia de 
frunte, să "obţin" Bucureştiul . Dar a fost 

teatru, unde era d i rector Manu 
Nedeianu, am dat  de eminentul 
scenograf şi om Ion Popescu Udrişte, 
care se pregătea să se întoarcă în 
Capitală. l-am zis că voi veni şi eu 
curând. Dor au trecut potru deceni i ,  iar 
eu am rămas. Surpriza am trăit-a în 
piata aceea imensă, în terase, cu o 
impresionantă opulenţă de marfă şi 
ţărani pitoreşti , în fato căreia m i-am zis: 
"Aici e de tine, n-a să mori de foame" .  
Numele ăsta, Stegaru, sună cam trium
falist; îmi aminteşte de "toboşarul" lui 
Beniuc. Ţi-a ajutat cu ceva? 
Pot să-ţi arăt, printre sutele de cronici, 
fotografi i ,  scrisori şi alte documente 
legate de cariera mea, un "Bilet de 

�-

să fie Craiova ! Am ajuns aici în toam
na lui 1 960, cu personalul, la clasa a 
11-a, iar când om văzut gara veche, am 
vrut să mă întorc cu primul tren . La 

el iberare" d in  peni tenciarul de la 
Galaţi, din anul 1 95 1 . Eram elev când 
om fost întemniţat timp de un an pentru 
"uneltire contra ordin i i  sociale" . Cu 

tinicheoua osta de coadă, cum se 
spune, nu mă moi putea ajuta nimic 
a ltceva decât harul pri mi t  de la 
Dumnezeu şi dorinta mea de a izbuti . 
Te consideri un scenograf printre mânu
itorii penelului sau un bun pictor printre 
scenografi? 
Cred că Dumnezeu a vrut să fiu 
scenograf şi eu m-am străduit să merit şi 
să împlinesc această voinţă pentru 
care, mai ales ca fiu de preot, n-am 
încetat să-I multumesc. Pictura a însem
nat un fapt complementar, dor m-a a ju
tat să fiu eu însumi în ceea ce fac, să 
nu trişez, să nu alerg după succesul 
comercial şi să fac distincţia între artă 
şi unele "comenzi" sociale de tristă 
amintire. 
Ce reprezintă pentru tine Nationalul 
craiovean? 
Între real i tate şi m i tologie ,  cu 
momentele lui de vârf, core au fost 
Vlad Mugur şi Borogh ină-Purcărete, cu 
acele evoluţii l ine, precum Dunărea în 
câmpie, aşa cum s-a întâmplat in d i rec
torotele lui Alexandru Dincă, sau cu 
unele m ici a lunecări spre anonimat, 
teatrul acesta s-a identificat cu viaţa 
mea, cu momentele mele de succes, de 
indoiel i ,  de căutare. 
Ai fost "sclavul" regizorilor sau colabo
ratorul lor? 
În zecile de spectacole real izate, pe 
texte dintre cele moi diferite, de la 
E uripide şi Shakespeare, Cehov, 
Edward Albee, Horold Pinter, la 
Caragiale, Carni i  Petrescu, Sorbul, 
Marin Sorescu ,  Dumitru Radu Popescu 
etc . ,  am avut şansa intâlnir i i  cu minu
naţi regizori, ca Valeriu Moisescu, 
Petre Savo Băleonu ,  Mircea Cor
nişteanu, Cristian Hadj i-culea şi multi 
alţi i ,  până la tinerii şi foarte tolentoţi i 
Theodor-Cristian  Popescu,  Daniela 
Peleonu, Şerban Puiu, Cristian Juncu, 
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Claudiu Goga, cel premiat de UNITER 
pentru Canu' leonida de la Braşov, şi 
alti i .  De la uni i  am avut enorm de 
învăţat şi a trebuit să-mi subardonez în 
bună parte imaginatia constructiei gân
dite de ei. Altora , cu mai puţină expe
rienţă, am reuşit în mod discret să le 
transmit câte ceva din memoria mea 
culturală şi profesională, din l imbajul 
meu metaforic ori din felul meu de a 
vedea ambianta, atmosfera, cadrul de 
sugestii plastice şi cromatice ale spec
tacolului .  
Pornind de la aceste experiente, crezi 
că există un dialog sau o ruptură între 
generatii? 
Într-o artă care se respectă, trebuie să 
existe, nu numai la nivel national, d şi 
la nivel individual ,  în creatia fiecăruia 
dintre noi , şi continuitate, şi momente 
de ruptură, de schimbare, de înnoire. 
Dialogul, însă, e permanent, la noi , ca 
şi în regie sau actorie. Dialogăm tot 
timpul, chiar fără ştiinţa noastră . . .  
Ai avut modele? 
Am avut. Şi am naivitatea de a 
recunoaşte public măiestria extraordi
nară a lui liviu Ciu lei sau pildele de 
profesionalism ale unor artişti ca profe
sorul meu, Tony Gheorghiu,  Mihai 
Mădescu, Ion Popescu Udrişte, regre
tatul Dan j itianu, lia Man)oc, Ştefania 
Cenean ,  soti i Buhagiar şi alti i .  

Regreji că n-oi lucrat cu anumiti regi
zori? 
Mult! Mă gândesc mai întâi tot la 
Ciulei, dar şi la Vlad Mugur, la Silviu 
Purcărete, la Andrei Şerban . . .  
Cum vezi ecuatia artist-om politic? 
Vrei să mai fac o dată puşcărie? . . .  Într-o 
democratie reală, fiecare poate să se 
afirme şi ca om politic. Sincer să fiu, 
însă, eu cred că adevăratul artist poate 
şi trebuie să fie în miezul lucrurilor cu ce 
are el mai bun, cu arta lui , mai 
degrabă decât ocupând funcji i  
politice. Pot să dau şi un exemplu. 
Afişul meu cu acel celebru V (victorie), 
de la Arca bunei sperante, a devenit 
un stindard în decembrie '89. Dar eu 
n-am alergat atunci la Prefectură, ca 
alţi i ,  care au intrat în FSN, ci am fugit 
la copi i ,  să-i adun acasă, ca o dotă, 
ăsta-i adevăru l !  
Aici, în chioşcul ăsta d in  grădina ta, 
înconjuraţi de liliac, nuci, cireşi, de 
bujori şi lalele, nu pot să nu te întreb: 
ce reprezintă pentru tine căminul? 
Totul !  lângă sojia mea, profesoară de 
franceză , şi lângă cei doi copi i ,  un 
băiat şi o fată ccire abia şi-ou încheiat 
studi i le un iversitare, găsesc întotdeau
na şi semnul ,  şi sensul echi l ibrulu i .  Iar 
"cadrul scenografic" al acestui mic 
spectacol, prin care am reuşit întot
deauna să privesc l iniştit la spectacolul 

bezmetic din jur, este această grădină 
plină de flori, de pisici şi de . . .  prieteni 
atraşi de un grătar, de vinul făcut de 
mine şi de picătura de veselie, de 
copilărfe sănătoasă ori de ingenuitate, 
care a devenit însăşi starea de spirit a 
"clanului" meu. 
În acest timp de mari schimbări, con
fruntări, premoni)ii adeseori cenuşii, cu 
ce ochi priveşti spre mileniul trei? 
Nu cred în moartea teatrulu i ,  căci nici 
computerele, nici telenovelele nu vor 
distruge nevoia omului de a întâlni 
"misterul"  în carne şi oase, la doi poşi 
de el, pe scândura scenei .  Nu cred 
nici în sfârşitul nostru, în genera l ,  ci mai 
degrabă în nevoia de a înţelege 
partea noastră de vină, de a conştien
tiza răul ,  pentru a preîntâmpina acest 
sfârşit. . .  Am încheiat de curând lucrul la 
Cui i-e frică de Virginia Woolf?, la 
Braşov, în regia lu i  Mircea Cor
nişteanu, şi mă pregătesc de zor pentru 
un spectacol-monolog, Genesis, urmat 
de Nora de Ibsen, pe scena 
craioveană. Cu alte cuvinte, nu mă 
sperie mi leniul trei ! Mă sărbătoresc prin 
muncă (mai tineti minte sloganul?) şi 
credinţă în Dumnezeu, cu convingerea 
că artiştii nu pot muri decât în piCioare. 

Ion Parhon 
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